

[Text]

Mr. Mantha: Let us just say you do not show up for the next meeting. We can still conduct our meetings.

Mr. Frith: That is the point I am making.

The Chairman: We cannot change the quorum of this committee. It has to be eight. We can put restrictions on it as to who those eight will be. This committee has the right to do that. But we cannot change the quorum from the figure of eight.

Mr. Mantha: But in the past, have there been restrictions? Why change . . .

The Chairman: Yes, we just read that there was a restriction in the past.

Mr. Frith: Mr. Chairman, on a point of order, the government has never . . .

Mr. Chartrand: Mr. Chairman, I would like it if we could have the vote right away. I do not know why we have to discuss that for an hour.

The Chairman: Mr. Chartrand has called for the vote. May I read the amendment that Mr. Frith has put on the floor? It has been called that we vote on that. So, moved by Mr. . . .

Mr. Frith: On a point of order . . . I do not want to have something happen to us here procedurally. I can see what is about to happen: you are going to gun us down—eight. If that is the question, that you guys can start this God-damned Parliament off on your own—I am getting angry here, Mr. Chairman, because I have never been in a committee before . . .

Mr. Domm: A point of order.

The Chairman: Mr. Domm.

Mr. Domm: I do not think—on a point of order—that we are starting out on a too high a level of attitude. I think if those kinds of statements are going to be made, Mr. Chairman, and we are going to sit back and tolerate them, we are in for a lot of trouble. I would respectfully submit that the member should retract that statement.

Mr. Frith: I would, Mr. Chairman, retract that statement. But I will still stand up and say this, that never before in the history of Parliament has a government party used its majority position to put forward a position which would allow the government, whether in Committee of the Whole or in the standing committee system, to allow hearings to take place, decisions to be made, without the presence of an opposition.

The Chairman: Mr. Frith is speaking on a point of order. Mr. White—on the same point of order?

Mr. White: I would like to speak on the amendment, Mr. Chairman.

The Chairman: The clerk corrects me and tells me we are really into a debate here. Mr. Chartrand has asked that this motion be put, and I think I have an obligation to put it; but I must read it to you first.

The amendment to the motion reads as follows. That the motion be amended—that is the main motion—by adding the

[Translation]

M. Mantha: Disons que vous ne venez tout simplement pas à la prochaine réunion. Nous pourrions quand même tenir la séance.

M. Frith: C'est justement à cela que je m'oppose.

Le président: Nous ne pouvons pas modifier le quorum du Comité. Il est de huit. Nous pouvons l'assortir de restrictions concernant la composition de ces huit membres. Le Comité a le droit de le faire mais il ne peut pas changer le chiffre de huit.

M. Mantha: Mais n'y a-t-il jamais eu de restrictions par le passé? Pourquoi changer . . .

Le président: Oui, nous avons déjà vu que les restrictions ont été adoptées par le passé.

M. Frith: Monsieur le président, sur un rappel au Règlement, le gouvernement n'a jamais . . .

M. Chartrand: Monsieur le président, j'aimerais que l'on passe au vote tout de suite. Je ne vois pas pourquoi il faut discuter pendant une heure.

Le président: M. Chartrand a demandé le vote. Puis-je lire l'amendement que M. Frith a déposé? On a demandé qu'il soit soumis au vote. Il est proposé par M . . .

M. Frith: J'invoque le Règlement. Je ne veux pas que l'on se serve de la procédure pour nous éliminer. Je vois très bien ce qui va se passer: on va nous ramener à huit, sans autre forme de procès. Si c'est ainsi que vous autres comptez faire marcher ce fichu Parlement—je me mets en colère, monsieur le président, parce que je n'ai jamais vu un comité qui . . .

M. Domm: Un rappel au Règlement.

Le président: Monsieur Domm.

M. Domm: Ce que nous venons d'entendre ne manifeste pas une attitude très noble. Si nous tolérons ce genre de déclaration, monsieur le président, nous ne serons pas au bout de nos peines. Je demande respectueusement au député de retirer ce qu'il vient de dire.

M. Frith: Je veux bien le retirer, monsieur le président, mais je persiste à dire que jamais encore dans l'histoire du Parlement un parti au pouvoir n'a exploité sa majorité pour instaurer une situation qui permet au gouvernement, que ce soit en comité plénier ou en comité permanent, de tenir des réunions et de prendre des décisions sans la présence d'une opposition.

Le président: M. Frith fait un rappel au Règlement. Monsieur White, intervenez-vous sur le même point?

M. White: J'aimerais intervenir sur l'amendement, monsieur le président.

Le président: Le greffier me fait savoir que nous sommes engagés dans le débat sur la motion. M. Chartrand a demandé qu'elle soit mise au vote et je crois que je suis tenu de le faire mais je dois la lire auparavant.

L'amendement à la motion se lit comme suit: Que la motion soit amendée—il s'agit ici de la motion principale—par l'ajout